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اقتصاد کیش، ســرویس گزارش و 
گفتگو- در این نشست فعالان اقتصادی 
حاضر ضمن بیان دغدغه ها و مشکلات 
جــاری در حوزه های مختلف مربوط به 
فعالیت در مناطق آزاد و بطور خاص منطقه 
آزاد کیش  پیشنهادات خود  را در جهت 
بهبود امور مطرح کردند. عبدالملکی نیز 
در این نشست از تشکیل کمیته  های پنج 
گانه “ارزی، مالیاتی، گمرکی، امور اداری 
و اخذ مجوز ها و زیر ساختی” در دبیرخانه 
شورایعالی مناطق آزاد کشور خبر داد و 
اظهار امیدواری کرد با برنامه ریزی های 
انجام شــده مشــکلاتی مثل بحث اخذ 
مالیات در مناطق آزاد، تفویض اختیارات 
به مدیران مناطق در اسرع وقت حل شود 
. وی در بخشی از سخنان خود گفت: بنایی 
بر تعویض مدیران در مناطق نداریم و همه 
آنها را کاربلد و انقلابی می دانیم مگر آنکه 

بحث ناکارآمدی مطرح باشد.
گزارش تفضیلی این نشست در ادامه 

از نظر خواهد گذشت : 

پیشنهاد سادات نجفی مدیر عامل 
جامعه بازاریان و بازرگانان کیش :

ایجاد شورای هماهنگی با حضور 
بخش خصوصی، نمایندگان دبیرخانه 

و نمایندگان وزارت اقتصاد
رحمان سادات نجفی؛ مدیر عامل جامعه 
بازاریان و بازرگانان کیش در این نشست ضمن 
مروری بر عملکرد  فعالیت و جایگاه تشکل 
های صنفی  در جزیره کیش گفت: خوشبختانه 
نمایندگان بخش خصوصی کیش که متشکل 
از اصناف هســتند از گذشته های خیلی دور 
بصورت تشــکل یافته هســتند و همیشه در 
زمانهایی که توســط مدیــران وقت مناطق 
آزاد، طرف مشــورت قرار گرفته اند سعی در  
کمک و ارائه طریق داشته اند . سادارت نجفی 
افزود : نگاهی به این روند در طول ســالهای 
گذشته نشان داده است که استفاده از این نقطه 
نظرات  در هر مقطعی توسط مدیران صورت 
گرفته  ، عملکرد  درخشان تری برای منطقه به 
همراه داشته است . مدیرعامل جامعه بازاریان 
و بازرگانان کیــش با بیان اینکه امروز مناطق 
آزاد به عنوان یک پروژه ارزشمند ملی قلمداد 
می شــوند که متاسفانه کمتر توسط دولت ها 
مورد توجه قرار گرفته اند افزود: شــاید یکی 
از درخواســت های ما در این جمع این باشد 
که شــما با توجه با ارتباطــات نزدیکی که با 
شــخص رییس جمهور دارید از این فرصت  
استفاده کنید و به مناطق آزاد به عنوان مناطقی 
که در اقتصاد ملی قادر به ایجاد مفر هســتند 
نگاه کنید. وی گفت: لازم است بگویم که در 
میان مناطق آزاد جزیره کیش، بزرگترین و مهم 
ترین نقش  را برای اقتصادی ملی داشته و سهم 
بسیار مهمی را در این خصوص ایفا می کند و 
متاسفانه کسانی که تریبون دارند چشمهایشان 
را بر این دستاوردها می بندند و بر علیه مناطق 
آزاد و بدون در نظر گرفتن این موارد صحبت 
می کنند که معمولا صحبت های ناروایی است 
و نتیجه آن عدم جذب سرمایه گذار داخلی و 
خارجی خواهد بود. سادات نجفی ادامه داد: 
موضــوع مهمتر عدم اجرای قانون چگونگی 
اداره مناطق آزاد در طول ســال های گذشته 
است، همواره تقاضای ما این بوده که قوانین 
مناطق آزاد آنطور که هســت اجرا شود. وی 
خطاب به دبیر شورایعالی مناطق آزاد گفت :به 
گفته شما فصل الخطاب همه ، قانون است و 
این اعتقاد شما می تواند برای ما به عنوان بخش 
خصوصی نوید بخش باشد. وی با اشاره به این 
نکته که نزدیک به ســه دهه از تشکیل مناطق 
آزاد می گــذرد و بخش خصوصی همچنان 
منتظر اجرای قوانینی است که بسیار مترقی و 
حکیمانه است  اما بطور کامل  اجرا نشده است 
افزود: این قوانین متاسفانه یا تا کنون اجرا نشده 
و یا در اجرا دچار کاســتی است وهیچوقت 
نمایندگان مردم در مجلس شــورای اسلامی 
کــه وظیفه پایش و نظارت بر اجرای قانون را 
دارند نیز  به این حوزه ورود نکرده اند و تذکر 

و ممارستی هم در اجرای قانون نداشته اند. 
مدیرعامل جامعــه بازاریان و بازرگانان 
کیش ضمن اعلام آمادگی و ارائه پیشــنهادی 
در خصوص ایجاد شورای هماهنگی و گفت 
و گو با حضور بخش خصوصی، نمایندگان 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد و نمایندگان 
وزارت اقتصاد ادامه داد: ما فرصت های عالی 
پیش رو داریم که شما می توانید از آن استفاده 
کنیــد از جمله تدوین برنامه هفتم توســعه، 
اصلاح قانون مالیات های مســتقیم و تدوین 
قانــون مناطق آزاد خواهد بــود و از آنجایی 
که کســانی که روی مورد اخیر کار می کنند  
متاسفانه دانش کافی برای این کار را نداشته و 
اطلاعاتی از مناطق آزاد ندارند و دعوتی هم از 
بخش خصوصی صورت نگرفته امیدواریم با 
کمک شما نمایندگان بخش خصوصی فعال 
شــوند تا از این انــدک روزنه های امیدی که 
وجود دارد اســتفاده شود و از این ظرفیت ها 
در شرایط تحریمی به نفع مناطق آزاد و نهایتها  
به نفع اقتصاد ملی استفاده کنیم. وی خطاب به 
عبدالملکی گفت:  امیدواریم با حضور شــما 
نگاه متفاوتی نسبت به مناطق آزاد بوجود آید. 
سادات نجفی با اشــاره به بند 8 ماده 9 قانون 
مالیــات بــر ارزش افــزوده در مناطق آزاد و 
تصویب و اجرای آن در دی ماه  ســال 1400 
گفت: این بند مربوط به معافیت مالیاتی کالای 
همراه مسافر است که در قانون موقت ارزش 

افزوده هم وجود داشــت و در قانون دائم هم 
تصویب و ابلاغ شده اما متاسفانه هیچ بخش 
نامه ای توسط دبیرخانه به مناطق آزاد نرسیده 
و ســازمان امور مالیاتی هم موضوع 9 درصد 
مالیات بر ارزش افزوده را رعایت نکرده و آن 
را مطالبه می کند و این موضوع بلاتکلیفی را 
برای فعالان اقتصادی بوجود آورده است. وی 
با اشاره به اینکه فعالان اقتصادی که در جزیره 
کیش اقــدام به ترخیص کالا می کنند فعلا با 
یک تعهد نامه که طی تعامل سازمان منطقه آزاد 
کیش با بخش خصوصی منعقد شده کالاهای 
خود را از گمرک خارج می کنند و این موضوع 
با خطرپذیری و ریسک همراه است و امکان 
دارد هر لحظه مالیات محاسبه شود ادامه داد: 
رقم ها هم رقم های قابل توجهی اســت و با 
در نظر گرفتن شــرایط نوسانات ارزی بسیار 
مشــکل ساز شده اســت و در نهایت بخش 
زیادی از سرمایه های بخش خصوصی تحلیل 
رفته و انتظار تعیین تکلیف در این موضوع را 
داریم. مدیر عامل جامعه بازاریان و بازرگانان 
کیش در پایان گفــت: این موضوع از دولت 
گذشــته  مورد پیگیری ما بــوده  اما به نتیجه 
نرسیده اســت و راهکار آن هم این است که 
تفاهم نامه ای میان دبیرخانه شورایعالی مناطق 
آزاد، وزارت اقتصاد و ســازمان امور مالیاتی 
منعقد شــود که طی آن طرفین به آن تمکین 
کنند و بخش خصوصی از بلاتکلیفی دربیایند. 
کتابفــروش دبیــر ســندیکای 

صاحبان صنایع کیش:
تنها سی درصد از قانون چگونگی 

اداره مناطق آزاد عملیاتی شده است
احمــد کتابفــروش؛ دبیر ســندیکای 
صاحبان صنایع کیش در این نشســت گفت: 
ما حدود پانزده ســال اســت که حرفهایمان 
تکراری اســت و به جرات می توان گفت که 
حتی یک مورد از مواردی که دغدغه های ما به 
عنوان فعالان اقتصادی بود تا کنون حل نشده 
و حتی روز به روز به ســمت پیچیده شدن و 
از دست رفتن مزیت های مناطق آزاد حرکت 
کرده اســت.  کتابفروش افزود : من به عنوان 
دبیر ســندیکای صاحبــان صنایع کیش باید 
بگویم کــه امروزهیچگونه مزیتی برای روی 
آوردن به ســمت تولید در مناطق آزاد وجود 
ندارد و گرفتاریهای کار تولیدی در مناطق آزاد 
به مراتب بیشتر از سرزمین اصلی است.  وی 
گفت : کار سازمان منطقه آزاد و دبیر خانه در 
یک دهه گذشــته به همراه بخش خصوصی 
مراجعه به مســئولین محتــرم دولتی جهت 
جلوگیری از هجمه خودیها به مناطق آزاد بوده 
است. دبیرســندیکای صاحبان صنایع کیش 
به موضوع فصل الخطــاب بودن قانون اداره 
چگونگی مناطق آزاد اشــاره کرد و گفت: ما 
تنها خواستار اجرای این قانون هستیم، قانونی 
که پس از سه دهه تنها سی درصد آن عملیاتی 
شده و همه مزیت های سرمایه گذاری در این 
مناطق از بین رفته است. کتابفروش به رویکرد 
اعلامــی  عبدالملکی مبنی بــر مردمی کردن 
مناطق آزاد و همچنین جهانی کردن آن اشاره 
کرد و پرســید: سوال ما این است که با توجه 
به شــرایط کشور با چه برنامه و سازوکاری به 
این شعارها جامه عمل می پوشانید . این فعال 
پیشکســوت اقتصادی جزیره کیش در پایان 
ســخنان خود گفت: امــروز در مناطق آزاد با 
تعطیلی صنعت مواجهیم با اعمال قانون هایی 
مثل مالیات برارزش افزوده راهی جز تعطیلی 

برای ما باقی نمانده است.
قریب دبیرانجمن سرمایه گذاران 

و کار آفرینان کیش:
دبیر خانه از "مدیریت پادگانی" 

خروج کند
محســن قریب؛ دبیر انجمن ســرمایه 
گذاران و کار آفرینان کیش به عنوان سخنران 
ســوم در این نشست با بیان اینکه  مشکلات 
فراتر از آن چیزی اســت کــه از بیرون قابل 
مشاهده است به چند نکته اشاره کرد و گفت: 
دبیر شورایعالی مناطق آزاد بایستی این نهاد را 
در وهله اول به خاطر نقشــی که به آن واگذار 
شده به دو مسئولیت "نظارت عالیه" و "تنظیم 
بودجه" موظف کند. قریب افزود: با توجه به 
اینکــه دبیر خانه در قانون نقش اجرایی ندارد 
امید اســت به مسائل فراملی فکر کند و اقدام 
به حل مســائل و مشکلات  بالا دستی نماید 
که دوستان قبل از این به آن ها اشاره کردند . 

دبیر انجمن سرمایه گذاران و کار آفرینان 
کیش بیان داشــت: انتظار داریم دبیرخانه از 
"مدیریــت پادگانی" خروج کنــد و اختیار 
مناطق را به آن هــا بازگرداند و چون به واقع 
مدیران سلب اختیار هستند و در جلسات این 
موضوع کاملا مشهود است و تصمیم گیریها 
باید از طریق دبیر خانه مورد تایید و اعمال شود 
و این موضوع نقطه ضعف بزرگی برای مدیران 
سازمانها در مناطق آزاد است. قریب با تاکید بر 
اینکه کمیته انتصابات  مســتقر در دبیرخانه را 
منحل کنید و این اختیــار را به مدیران عامل 
مناطق بدهید که معاونانشــان را خودشــان 
انتخاب و نسبت به انتخابشان پاسخگو باشند 
به موضوع مهم "ثبات مدیریتی" اشاره کرد و 
ادامــه داد: تقاضای ما حداقل برای کیش این 
است که اگر مدیریت فعلی، مورد رضایت شما 
است، تثبیت ایشان را اعلام کنید؛ این موضوع 
هم برای خودشان مهم است که بدانند هستند و 
هم برای فعالین اقتصادی که منتظر فرد دیگری 
نباشند و منطقه  را منفعلانه نبینند. وی افزود: 
در همیــن یکماهه حضور جنابعالی بحث بر 
این است که آیا ثبات مدیریتی خواهد بود و یا 

دوباره شاهد تغییر و تحولات مدیریتی هستیم! 
دبیر انجمن سرمایه گذاران و کار آفرینان کیش 
گفــت: لطفا کیش را متفــاوت با همه مناطق 
آزاد کشــور ببینید. کیش خواستگاه، نیازها و 
معضلاتش با همه مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
کشور فرق دارد. حوزه های فعال کیش را مانند 
حوره های تجاری، بازرگانی، گردشــگری و 
.. به گونه ای دیگر و در قالب کاملا مســتقل 
بررســی فرمایید و به حل مسائل کمک کنید .  
قریب گفت : کیش امروز از بسیاری از ناکامی 
ها و بی مهری ها رنج می برد . مشکلات آب 
و برق جدی اســت و در مواقع خاص دچار 
بحران می شــود! مدیریت کیش ایر به عنوان 

ابزار توسعه، از کیش گرفته شده و به دبیر خانه 
منتقل شــده است و این سرمایه ملی در حال 
کوچکتر شدن اســت و از 12 هواپیما تنها 3 
هواپیما در مدار است! بحران و فاجعه مسکن 
در کیش بیداد می کند مردم به سختی گذران 
معیشــت می کنند و این موضوع به مهاجرت 
معکوس منجر شده است! معضل حمل و نقل 
معضل بزرگی اســت و 5 سال است که کیش 
نه میتواند خودرو خارجی وارد کند و نه اجازه 
دارد خودرو داخلــی را پلاک نماید! ناوگان 
حمل و نقل عمومی فرســوده است ! ناوگان 
گردشگری دچار مشکلات بسیاری است و 
در میان این بحران ها کیش باید بتواند مسائل 
معیشتی ساکنانش را نیز حل کند! در ماههای 
اخیر هم به علت نا آرامی های ســطح کشور 
اصلا سال خوبی را به لحاظ جذب گردشگر 
نداشــته ایم و پیش بینی می شــود که تا پایان 
ســال هم این موضوع  ادامه داشته باشد!  دبیر 
کل انجمن ســرمایه گذاران کیش افزود: همه 
ســاله در این ایام 40 تــا 45 پرواز ورودی به 
جزیره کیش انجام می شــد اما این روزها به 
20 تا 25 پرواز تقلیل داشــته که این روند از 
اول ســال 1400 به همین منوال بوده اســت! 
قریب در بخش پایانی ســخنان خود با تاکید 
بر اینکه باید برنامه دبیر خانه شورایعالی مناطق 
آزاد در قالب چشم اندازها روشن باشد گفت: 
باید بدانیم دبیر خانه در چه قالبی قرار است با 
مناطق کار کند و مناطق هم باید برنامه هایشان 
روشن باشد. باید چشم انداز گردشگری کیش 
روشن باشد ما واقعا در این موضوع دچار ابهام 

هســتیم!  وی افزود: 20 سال است که در آمار 
سالانه به زیر 2 میلیون نفر گردشگر ورودی به 
جزیره در جا زده ایم و در سالهای اخیر به یک 
میلیون هشتصد هزار نفر گردشگر رسیده ایم و 
فاجعه این جاست که در یکی دو سال اخیر این 
عدد به زیر یک میلیون وپانصد هزار نفر کاهش 
پیدا کرده است! این در حالی است که 52 هتل 
در حال فعالیت هســتند و حدود 60 هتل هم 
در حال احداث داریم اینکه با چه گردشگری 
بایستی ســرمایه گذاریها در این حوزه پاسخ 
داده شــود محل بحث و بررسی خواهد بود 
و بــه همین خاطر معتقدیم باید برنامه های و 
چشم انداز آینده دبیرخانه باید روشن باشد تا 

همه بر اساس آن پیش بروند.
صفا رئیس  جامعه هتلداران کیش:
اداره "کیش ایر" را به ســازمان 

منطقه آزاد کیش بدهید!
مســیح اله صفا؛ رئیس جامعه هتلداران 
کیش نیز ســخنران بعدی نشســت فعالان 
اقتصــادی جزیره کیش با دبیر شــورایعالی 
مناطــق آزاد و ویژه اقتصادی بود، وی گفت: 
همه دولت ها از مردم می خواهند که قانون را 
رعایت کنند اما اینجا سرمایه گذاران از شما می 
خواهند که قانون چگونگی اداره مناطق آزاد را 
رعایت کنید ! قانونی که حدود سی سال پیش 
تدوین شده و یکی از مترقی ترین قوانین است 
و70 درصد آن هنوز به اجرا نرسیده است. صفا 
با بیان اینکه غیر از رعایت همین قانون ما چیزی 
دیگری نمی خواهیم ادامه داد: بزرگترین لطمه 
را زمانی می خوریم که بدون مشورت با بخش 
خصوصی فی البداهه مدیر عامل عوض می 
کنید و بیشــترین لطمه را به کیش عدم ثبات 
مدیریتی وارد کرده است. صفا گفت: سرمایه 
اصلــی ما که کیش ایر بــود را ازما گرفته اند 
و امــروز می گوییم اگر می شــود به بخش 
خصوصی بفروشید و اگر پروسه طولانی دارد 
و روسای سه قوه باید تصمیم بگیرند، حداقل 
اداره کیش ایر را به ســازمان منطقه آزاد کیش 
بدهید. اساســنامه کیش ایر می گوید آوردن 
مســافر از هر کجای ایران و جهان به کیش اما 
امروز کیش اولویت کیش ایر نیست و به تمام 
شهر و کشورهای دیگر پرواز دارد! صفا افزود: 
ما حدود 50 هتل فعال داریم و درصد اشغال ما 

آنهم در صورتی که بلیط را فدای هتل کنیم و 
یا هتل را فدای بلیط کنیم به سختی به 50 یا 60 
درصد می رســد در صورتیکه اگر 64 درصد 
اتاق های ما پر نشود، هزینه جاری را نمی توان 
تامین کرد! وی افزود: با این حال 60 هتل دیگر 
از 20 سال پیش با دلار سه هزار تومان شروع 
به ســاخت کرده اند و فکر می کردند با صد 
میلیارد می توانند بسازند اما امروز 500 میلیار 
تومــان هزینه کرده اند و باز باید همین مقدار 
هزینه کنند و متاسفانه باز هم چشم انداز مثبتی 
نمی بینند و با مشکلاتی مثل مالیات بر ارزش 
افزوده و.... ساخت هتل توجیه اقتصادی ندارد. 
صفا در پایان به مسئله درمان در جزیره کیش 

هم اشاره کرد و گفت: سازمان تامین اجتماعی 
ماهانه 60 تا 70 میلیارد تومان از مردم کیش در 
آمد دارد اما یک درمانگاه در کیش ندارند! لطفا 
ما را هم به بازی بگیرید تا در کنار شما باشیم.     
قاسمی دبیرکل  مجمع سازندگان 

کیش:
تنها 25 صدم درصد اختیار بودجه 

در دست مدیرعامل است 
طهمورث قاســمی؛ دبیــرکل  مجمع 
سازندگان کیش به مقوله امیدواری در سخنان 
خود اشاره کرد و خطاب به عبدالملکی گفت: 
با همه صحبت های بجای دوستان هنوز امید 
وجــود دارد و این امید داشــتن دلایل زیادی 
دارد اما یکی از دلایل آن این اســت که  شــما 
بــا توجه به ارتباطات خوبــی که در دولت با 
رییس جمهور و وزیر اقتصاد دارید می توانید 
مشــکلات را حل کنید. وی رویکرد جدید 
مردمی سازی و بین المللی کردن مناطق آزاد 
را نیازمند لوازم و ابزاری ذکر کرد که به قانون 

برمی گردد.
 قاســمی گفت : مناطق آزاد اصالت را به 
سازمان ها داده اســت و معنای آن این است 
که سازمان باید اقتدار داشته باشد و تکلیف و 
مسئولیت هایش هم مشخص است. دبیرکل  
مجمع سازندگان کیش ضمن تاکید بر اینکه 
کــه الزام اقتدار در برنامــه و بودجه معنایش 
تنها دخل و خرج نیست و یک سند سیاست 
گذاری و علامت دهی است گفت: اختیارات 
مدیر عامل در بحث بودجه از ادوار گذشته تا به 
امروز رو به نزول بوده و امروز 25 صدم درصد 

اختیار بودجه در دست مدیرعامل است و اگر 
در آمد سازمان منطقه آزاد کیش را 707 میلیارد 
تومــان در نظر بگیریم حدودا 1/7 دهم یعنی 
کمتر از دو میلیارد تومان در اختیار مدیرعامل 
ســازمان اســت و با این وضعیت نمی توان 
اقتدار را در منطقه ایجاد کرد و به عنوان حاکم 
منطقه سیاســت ها را بر اساس ماده 65 اعمال 
نمود. قاسمی افزود: نکته بعدی این است که 
در دوسال اخیر شاهدیم هرگاه لایحه بودجه 
تنظیم شــده و به مجلس رفته است علی رغم 
قانون و بر خلاف رویه مورد قبول واقع نشده 
است و درخواست ما از شما این است که در 
هفته های آینــده که لایحه بودجه به مجلس 
خواهد رفت طوری نباشد که تبصره و لایحه 
جدید برای فعالان اقتصادی چالش جدیدی 

ایجاد کند. 
کشتکار مدیرعامل میکا مال:

منتظر می مانم تا ببینیم در ماههای 
آینده چقدر به حرف ها عمل می شود

نادرکشتکار؛ بنیانگذار و مدیر عامل میکا 
مال نیز در ســخنرانی مبتکرانه خود  به برخی 
از ســخنان دکتر عبدالملکی در بازدیدهایی 
که ســایر مناطق آزاد اشــاره کرد و گفت : به 
این سخنان اشــاره می کنم تا به یادگار بماند 
و در ماههای آینده مورد ســنجش واقع شود. 
کشتکار به صورت تیتر وار به مهمترین مواد 
مطرح شــده توسط عبدالملکی اشاره داشت 
و ادامــه داد: "مردمی کردن و جهانی کردن دو 
راهبرد اساســی مناطق آزاد در دوره جدید"؛ 
"بازنگــری و احصاء رفع تناقض ها در امور 
مناطق آزاد" ؛ "جذب سرمایه گذاری و فراهم 
آوردن زیرســاخت ها در مناطق آزاد از طرح 
هــای یک میلیون تا چهــار میلیارد دلاری" ، 
"رفع مشکل اخذ مالیات بر ارزش افزوده در 
مناطق آزاد"، "اعتقاد دینی ما این است که اگر 
قانونی گذاشــتیم و امتیازی برای مناطق آزاد 
ایجاد کرد هــر قانون و آیین نامه ای که حتی 
ذره ای آن را کــم تــر کند مصداق عینی حق 
الناس است و باید در محضر خداوند پاسخگو 
باشیم "، "تبدیل مناطق آزاد به بهشت سرمایه 
گذاران جز با رفع مشــکلات موجود سرمایه 
گــذاران داخلی به عمل تبدیل نمی شــود". 
"تمام تلاشــمان را خواهیم کرد تا حق ضایع 
شــده سرمایه گذاران احیا شود" و ... کشتکار 
گفت: حتما خبرنگاران دقیق گفته اند  و حتما 
ســخنان شــما هم دقیق بوده و و این سخنان 
نشــان از شناخت شما از مناطق آزاد  را دارد و 
امروز نمی توانم بگویم در تحقق این شعارها 
تا چه حد موفق خواهید بود . باید بگویم من 
امروز مالک مجموعه ای با ارزش گذاری 25 
هزار میلیارد تومان در کیش هستم و اگر نگران 
سرمایه گذاری بودم این سرمایه گذاری را نمی 
کردم. اما منتظر هستم تا ماههای آینده ببینیم که 

به این حرف ها چقدر عمل می شود! 
مدیرعامل شــرکت پارسیس زر 

مهر کیش:
باید نگاه ویژه ای به گردشــگری 

کیش داشت
سید رضا زیارت نیا؛ مدیرعامل شرکت 
پارسیس زر مهر کیش نیز در این نشست به 
کاربری گردشگری جزیره کیش اشاره کرد 
و گفت: درســت است که در جزیره کیش 
کاربریهای مختلف صنعتــی، تجاری و ... 
وجود دارد اما باید نگاه ویژه گردشگری به 
جزیره کیش داشت . وی افزود : من به عنوان 
سرمایه گذار در حوزه گردشگری علاقمندم 
که برای توسعه  گردشگری ، دسترسی بیشتر 
مسافران به جزیره کیش بیش از پیش وجود 
داشته باشد. اما متاسفانه در کیش  پرواز بین 
المللی نداریم . وی گفت :  توسعه پروژه های 
گردشگری روتین نیستند  و نیازمند ایجاد 
پروژه های جدید برای جذب گردشــگر 
هستیم . وی با بیان اینکه ساخت پروژه های 
گردشگری عموما زمانبر هستند و در تحویل 
پروژه به واسطه اتفاقات مختلف پیش بینی 
نشده ای که بعضا از ید سرمایه گذار خارج 
اســت مانند: موارد اقتصادی، نوسان نرخ 
ارز، تحریم و ... اگر ســرمایه گذار در زمان 
مشخص نتواند پروژه را تحویل دهد مورد 
جریمه واقع می شــود و باید راهکارهایی 
برای حمایت از سرمایه گذار و هزینه های 
مرتبط با قرارداد پایداری برنامه ریزی شود. 
مدیرعامل شــرکت پارسیس زرمهر کیش 
با تاکید بر اینکــه  اگر کارکرد اصلی کیش 
گردشــگری اســت پارامترها را مشخص 
کنید و بگویید آیا اولویت ما ورود گردشگر 
خارجی اســت یا داخلی؟ سفرها دریایی 
اســت یا هوایی؟ تا بتوانیم بر اساس برنامه 
های شــما باقی طرح های گردشــگری را 

برنامه ریزی و به پیش ببریم. 
ملک لــو ســازنده  مرکز تجاری 

کیش:
برای اخذ یــک مجوز باید از هفت 

خوان رستم عبور کرد
ابولفضــل ملک لو با تایید مســائل 
مشــکلاتی که حاضران در نشست مطرح 
کردند و مانع رشــد و توســعه کیش است 
اشــاره ای کوتاه به مسائل جزیی تری کرد 
که خود با آن ها در گیر بود. ملک لو گفت: 
ســال 1390 زمینی به متراژ 124 هزار متر 
برای ســاخت مرکز تجــاری 2 در اختیار 
گرفتم تا به مرحله گودبرداری و فونداسیون 
رســید اما از آن زمان تا به امروز کار متوقف 
اســت و مجوزی برای ساخت به من داده 
نشــده و علت آن تغییر مدیریت ها وشاید 

هم  سوءنیت ها بوده است. وی همچنین با 
اشاره به تجربه ای که در صنعت اسب دارد  و 
پتانسیل های جزیره کیش و میزان درآمدی 
که می تواند در این صنعت داشته باشد گفت: 
بعد از حدود 10 سال قرار است کار را در این 
حوزه شــروع کنیم. وی با بیان اینکه "خود 
تحریمی" در کشور بالاترین صدمه را وارد 
کرده اســت ادامه داد:  کشوری که معادن آن 
سرشار است و اگر صنعت ساختمان در آن 
راه اندازی شود اشتغالزایی بالای 60 درصد 
خواهد داشــت و بالای 98 درصد اقداماتی 
که می توان در صنعت ساختمان کشور بدان 
پرداخت ابزار و نیروی انسانی آن در داخل 
کشور وجود دارد ، متاسفانه ابتر مانده است؛ 
وی گفت : اگر کسی بخواهد  در این جا یک 
ســاختمان بسازد باید از هفت خوان رستم 
عبور کند کما اینکه ما دهها نامه و درخواست 
داده ایم  و هیچکدام پاسخ داده نشد. مالک 
مرکز تجاری کیش با بیان اینکه همه سرمایه 
گذاران کیش با عشق و علاقه در کیش مانده 
اند گفت: من مرکز تجاری صادقیه قم  را هم 
ساختم و سودی که از آن بردم بسیار بیشتر 
از کیش بود. سرمایه گذاران زیادی به خاطر 
نا امنی اقتصادی سرمایه های خودشان را به 
خــارج از کیش میبرند و این موضوع علی 
رغم پتانسیل ها و ظرفیت های جزیره کیش 

ناراحت کننده است.
رییــس هیئــت مدیره شــرکت 

آبادیس کیش :
خروج سرمایه های انسانی خطر 

جدی برای گردشگری کیش
بهبود؛ رییس هیئت مدیره شــرکت 
آبادیــس کیش )پارک آبی اوشــن( نیز در 
بخش دیگری از این نشســت گفت: سال 
1390 شروع به ســاخت پارک آبی اوشن 
کردیم که بزرگترین پارک آبی روباز  ایران 
برای خانم ها و آقایان است و بعد از حدود 5 
سال بهره برداری  از کار و اشتغالزایی مستقیم 
350 نفر هنوز با مشــکلاتی درگیر هستیم. 
بهبود ادامه داد: تحریم ها، رکود اقتصادی و 
نوسانات ارزی مشکلات زیادی را برای ما 
ایجاد کرد و باعث تاخیر در ساخت پروژه 
شد و در سال 1395 سازمان مبلغ یک میلیارد 
تومــان از ما جریمه گرفت و نه تنها کمکی 
نکردند بلکه به ما به عنوان ســرمایه گذار 
بی مهری شد. رییس هیئت مدیره شرکت 
آبادیس کیش به بحث تامین مسکن نیروی 
انســانی و خروج نیروی انســانی به دلیل 
ســختی تامین معیشت در کیش اشاره کرد 
و و پیشنهاد داد سازمان منطقه آزاد کیش به 
پروژه هایی که تعداد بالایی نیروی انسانی 
در اختیار دارند زمینی را اختصاص دهند تا 
طبق سازوکارهای مشخص بعد از ساخت 
نیروها را اســکان دهند چون عدم حل این 
مشکل ادامه حیات ما را با مخاطرات جدی 
مواجه می کند وی گفت :  از نگاه ما اولویت 
اول جزیره کیش گردشــگری بوده و باید 

گردشگری  هم بماند. 
پیشکســوت و فعــال اقتصادی 

کیش:
علت بروز مشــکلات را در دبیر 

خانه جستجو کنید
حسین شیرازی منش؛ پیشکسوت و 
فعال اقتصادی جزیره کیش در این نشست 
دلیل تمام مشــکلاتی که برای مناطق آزاد 
خصوصا کیش ایجاد شده  را از زمان تغییر 
و تحولاتــی که در دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد در دولت نهم اتفاق افتاد دانست 
و گفــت: مدیران زیــادی در کیش عوض 
شــدند و بیست سال است که درگیر درجا 
زدن هســتیم و علت آن را باید در دبیرخانه 
جستجو کرد. وی ادامه داد: دبیر خانه رییس 
مناطق آزاد نیست و بر اساس قانون با توجه 
به اسمش تنها دبیر است، اختیارات قانونی 
مدیران عامل مناطق آزاد ســلب شده و این 
فاجعه است . شیرازی منش با تاکید بر اینکه 
قدرت بخش خصوصی منوط بر اختیارات 
و قدرت  مدیر عامل سازمان است و اگر قرار 
باشد مدیر عاملی معاونانش را هم دبیر خانه 
انتخاب کند ،فایده ای ندارد گفت: دبیر خانه 
تنها واسط سازمان های مناطق آزاد و دولت 
است .خواهش می کنیم علل را بررسی کنید 
و با اطمینان می گویم اگر دبیر شــورایعالی 
مناطــق آزاد به اختیارات قانونی خود عمل 
کند مناطق دوباره شــکوفا می شود و لازم 
است تا قانون چگونگی اداره مناطق آزاد به 
جای خودش بازگردد. وی در بخش پایانی 
ســخنان خود به کیش ایر هم اشاره کرد و 
گفت:  مدیریت کیش ایر را به سازمان منطقه 
آزاد کیش تفویض کنید تا دســت سازمان 

برای حل مشکلات باز شود. 
پیشکســوت و فعــال اقتصادی 

کیش:
علت بروز مشــکلات را در دبیر 

خانه جستجو کنید
حسین شیرازی منش؛ پیشکسوت و 
فعال اقتصادی جزیره کیش در این نشست 
دلیل تمام مشــکلاتی که برای مناطق آزاد 
خصوصا کیش ایجاد شده  را از زمان تغییر 
و تحولاتــی که در دبیرخانه شــورایعالی 
مناطق آزاد در دولت نهم اتفاق افتاد دانست 
و گفــت: مدیران زیــادی در کیش عوض 
شــدند و بیست سال است که درگیر درجا 
زدن هســتیم و علت آن را باید در دبیرخانه 

جستجو کرد.

نشست حجت الله عبدالملکی  مشاور رئیس جمهور و دبیر شورایعالی مناطق آزاد  با حضور مهدی کشاورز؛
 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد کیش و جمع قابل توجهی  از فعالان اقتصادی جزیره کیش در سالن رازی مرکز همایش های 

بین المللی کیش برگزار شد.

در نشست دبیر شورایعالی مناطق آزاد با سرمایه گذاران و فعالان اقتصادی کیش چه گذشت:

تشکیل شورای هماهنگی، اجرای کامل 
قوانین مناطق آزاد، خروج از مدیریت 
پادگانی ، انتظار تحقق وعده ها و شعارها

 و اقتدار مدیران عامل
گزارش: نیما رجبی   -   عکس: بهنام خرمدل


